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یک کارشناس روابط بین الملل با اشاره به اینکه ترامپ در دور اول ریاست جمهوری با پارادایم آشوب با مسائل برخورد می کرد، و حالا میخواهد 
نوعی فشار دیپلماتیک بر علیه ایران را رهبری کند؛ گفت: ترامپ در ماجرای ایران، تهاجمی عمل خواهد کرد.

مهدی مطهرنیا کارشناس روابط بین الملل  :

با انباشت پرونده های لاینحل در کشور 
مواجه هستیم

سرویس سیاسی - دکتر مهدی مطهرنیا ،استاد 
دانشگاه، آینده پژوه به تشــریح سیاست ترامپ در 
مقابل ایران و سیاســت هــای لازم جهت مهار این 
راهبرد اشاره کرد.متن این گفتگو بدین شرح است: 

 تحلیــل شــما از موضــع گیری ها و 
صحبت های اخیر ترامپ در مواجهه با ایران 

بعد از شروع ریاست جمهوری چیست ؟
 ترامپ به عنوان رئیس جمهورایالت متحده ی 
آمریکا تصمیم گیرنده ی نهایی در موضع گیری های 
دولــت فدرال آمریکا به عنوان ابرقدرت بین المللی 
در تنظیم سیاست های جهانی ست و اکنون در حال 
ایجاد نظم جدیدی در نظام بین الملل است با رویکرد 
تهاجمی و امروز نه تنها ایران که ترامپ با کشــوری 
مانند کانادا یا در باب جزایر نیوزیلند یا مکزیک هم 

با این رویکرد تهاجمی صحبت می کند.
 ترامپ قبل و بعد از ریاســت جمهوری 

اخیر چه تفاوت هایی دارد؟
   ما شاهد ایجاد فضایی هستیم که قدرت وارگی 
تهاجمی به عنوان پارادایم حرکت او قرار می گیرد. در 
دور اول ریاست جمهوری او، وی با پارادایم آشوب 
با مسائل برخورد می کرد، اما اکنون با توجه به تغییر 
وضعیت از ســال ۲۰۱۶ به ۲۴ ۲۰ او اکنون بســیار 
آبدیده تر و بســیار پست نئوکان تر از دوره ی قبل به 
کاخ ســفید راه یافته است لذا دکترین وی بر اساس 
پارادایم اتوریته ی تهاجمی متوجه ایجاد فضایی ست 
که بتواند در چارچوب آن نوعی فشار دیپلماتیک و 
تقابل اقتصادی را رهبری و مدیریت کند. در ارتباط با 
تهران نیز همین وضعیت را دارد. ترامپ در اقدامی بی 
سابقه، فشار های دیپلماتیک را قبل از مراسم تحلیف 
آغاز کرد و ســخن از مذاکره می گوید و منظور او از 
آن مذاکره یک معامله ی بزرگ با ایران است که ایران 
حداکثر هــای ممکن را در مذاکرات آینده به آمریکا 
واگذار کند و این ضربه ای به نظام جمهوری اسلامی 

در تهران وارد می کند.
 این قابل پیش بینی بود؟

 تاکتیک ترامپ ایجاد بحران برای تهران و سپس 
رســانه ای کردن این بحران ها در قالب فشــار های 

مکمل در تکنیک آن خواهد بود.
بله کاملا،بر اساس این دکترین، ترامپ سیاست 
کلان فشــار دیپلماتیک و تقابل اقتصادی را طراحی 
و بالطبــع تحریم های حداکثــری را به طرف تقابل 
حداکثری ســوق خواهــد داد؛ و در چارچوب این 

معناســت که من اعتقــاد دارم تاکتیک او ایجاد 
بحران برای بسیاری از کشور های هدف به ویژه 
تهران و ســپس رسانه ای کردن این بحران ها در 
قالب فشار های مکمل در تکنیک آن خواهد بود؛ 
بنابراین مکعب اقدام راهبردی علیه تهران گام به 
گام فعال تر شده و زمینه های فشار و تقابل بیشتر 

را فراهم خواهد کرد. 
 عملکرد پزشکیان در شش ماه اخیر 
بــه عنوان رئیس جمهور ایران را چگونه 
ارزیابی می کنید؟ آیا پزشکیان توانسته 
اســت در قامت یک رئیس جمهور موفق 
جلوه کند؟ پزشکیان در مقابل ترامپ چه 

می تواند بکند و بگوید؟
 جناب پزشــکیان و دولت مستقر در تهران 
به معنای قوه ی مجریه، تصمیم ساز در حوزه ی 

مســائل سیاسی چه در داخل، چه در منطقه، چه در 
نظام بین الملل هســتند. به هــر روی تصمیم گیری 
در نظامی یــا در هیئتی فراتر از قوه ی مجریه گرفته 
می شــود و شــخص رهبر نظام جمهوری اسلامی 
تصمیم گیرنده ی نهایی به ویژه در مسئله ی سیاست 
خارجی هســتند. اگرچه رئیس جمهور، وزیر امور 
خارجه، معاون راهبردی، معاون سیاســی و در کل 
هیئت دولت به معنای کابینه اثراتی در تصمیم سازی 

و بالطبع در تصمیم گیری دارا هستند. 
 از طرف دیگر آقای پزشــکیان تلاش کرده با 
وجود چالش های بســیار فراوانی که در عرصه های 
گوناگون سیاسی وجود دارد تا سرحد امکان از ایجاد 
تنش با رهیافت وفاق ملی پیروی کند. اما اینکه این 
وفاق تا چه اندازه توانسته است بین نیرو های سیاسی 
در جهت ایجاد یک اســتراتژی مشخص متکی بر 
سیاســت کلان دکترین و پارادایــم معین در برابر 
فشــار ها و تقابل هایی باشــد که اکنون ترامپ آن را 
رهبری و مدیریت بکند، تا حدود زیادی باید بگوییم 
نتوانســته است فعلی انجام دهد چرا که اساساً انجام 
یک فعل در عرصه ی سیاست خارجی نیازمند وجود 
یک اتحاد ملی و عملیاتی در این زمینه است که اکنون 

حاصل نیست.
 اکنون مردم درگیر بسیاری از چالش های عمده 
هستند ولی چند ماه به هر تقدیر منجر به ایجاد فضایی 
شد تا در باب فرزند مثلًا دکتر ظریف صحبت هایی 
بشود و در نهایت رهبری در جهت حل و فصل آن به 
میدان آید و لذا در وضعیتی که مردمان درگیر مسائل 
خاص و عمومی در راســتای همین معانی هستند ما 
شاهد ایجاد فضایی هستیم که در آن درگیری سیاسی 
و نبرد در ارتباط با قدرت در داخل کشــور ضربه به 

تحرکات ملی را وارد می کند.
 منظورتــان دقیقا چیســت؟ ضربه به 
تحرکات ملی در پی درگیری های سیاســی 

چه مصداقی دارد؟
بطور مشخص، منظورم پرونده هسته ای است، 
مثلا به گونه ای که یک پرونده ی ملی مثل پرونده ی 
هســته ای به یک پرونده ی جناحی تبدیل می شود و 

بر مبنای این جناحی شدن پرونده، موضع گیری های 
افراد در دوران ریاســت های موجود در قوه مجریه 
متمایز است؛ کسانی که از رویکرد مذاکره در دوران 
مرحوم رئیسی حمایت می کردند، اکنون با چرخش 
شــدید، به ســمت عدم مذاکره و تاکید بر سازش 
در مذاکره دارند تــا زمینه های انجام یک مذاکره ی 
گســترده فراهم نباشــد و بالعکس.   به هر تقدیر در 
دوران مرحوم رئیســی هم جناح های تندی از این 
دســت، در این طرف، موضع های دیگری داشتند و 
امروز مواضع دیگری را اتخاذ می کنند و لذا یکی از 
آسیب های عمده و تخریب گر درعرصه ی منافع ملی 
همین سیاسی کردن تمام امور، حتی امور سیاسی در 
چارچوب پرونده های ملی ست و لذا نمی توان توقع 
زیادی از جناب پزشکیان و حتی گروه رقیب آن در 
ایران در صورت روی کار آمدن داشــت.  پزشکیان 
یک فرصت و یک امتیاز دارد آن هم حمایت رهبری 
از اوســت ولی با این حــال این چتر حمایتی هنوز 
نتوانســته اســت موضع دولت را در پرونده ای مثل 
پرونده ی هسته ای چیره بسازد.  فقط تمایز آن است 
کــه در زمان روی کار آمدن نیرو هایی که نزدیک به 
استوانه ی حکومت هستند حداقل قدرت های فرادید 
قــوه ی مجریه موضعی اپوزیســیونی برعلیه قوه ی 
مجریه اتخاذ نمی کنند. پزشکیان یک فرصت و یک 
امتیاز دارد آن هم حمایت رهبری از او در مواضع وی 
برای ریاســت جمهوری و پذیرفتن این پست بوده 
اســت و اکنون هم در چتر حمایتی بیشتری نسبت 

به رؤســای جمهور قبلی به واسطه بافت موقعیتی 
قــرار دارد؛ ولی با ایــن حال این چتر حمایتی هنوز 
نتوانسته اســت موضع تفکر دولت پزشکیان را در 
پرونده ای مثل پرونده ی هسته ای چیره بسازد و این تا 
حدود زیادی هزینه های قوه ی مجریه را درعرصه ی 

حوزه ی بین المللی افزایش می دهد.
 FATF هــم به نظر جزو همین پرونده 
های سیاســی و جناحی شده باشد، فکر می 
کنید گره کور FATF در نهایت به کجا برسد؟
FATF ســامانه و ســازمان بین المللی برای 
شــفاف سازی مراودات مالی در سطح بین المللی و 
منطقه ای ست. شفاف ســازی یکی از اصول اصلی 
دموکراسی ست. دموکراســی هم قواعد و قوانینی 
دارد که این قواعد و قوانین در مرحله ی اجرا موجب 
قوام و استغنا می شود ولی در منطقه ی نتیجه و بازتاب 
از دست خارج و کنترل آن سخت می شود. به عبارت 
دیگر اگر FATF را یک نظام نظارتی بر گردش امور 
مالــی در عرصه ی بین المللی بدانیم که به هر تقدیر 
نمی توانیم بگوییم خیر مطلق است، گرچه می تواند 
مانند هر پدیده ی دموکراتی در واقع شــر قابل قبول 

باشد.
  ویژگی آن این اســت که می تواند به هر روی، 
شفاف ســازی و پاســخ گویی را بالا برده ولی نتایج 
نامعینی را برای کاربرانی که نمی توانند به خوبی آن 
را مدیریت کنند به همراه داشته باشند؛ لذا بر اساس 
 FATF این معنا می توانیم بگوییم که پیوستن ایران به
با توجه به وضعیت اقتصادی ایران، یک وضعیت غیر 
قابل کنترل از منظر مخالفان FATF به نظر می رسد،
  چرا که اگر این پذیرش صورت بپذیرد ما دچار 
نوعی آشــفتگی در وضعیت گذشته و بازتاب آن در 
حال و آینــده خواهیم بود و لذا پذیرش FATF به 
واسطه ی عدم کنترل نتایج پذیرفته شده از سوی آن، 
از سوی نظام جمهوری اسلامی به واسطه ی سال ها 
نظام تحریمی به راحتی انجام نمی شــود و وقتی به 
راحتی انجام نمی شود نظام تحریم ها با نظم ناشی از 
بی نظمی موجود در پذیرش FATF همراه می شود 
و هزینه های ملــی را در وضعیت کنونی بالا می برد 

و ایــن هزینه ها در قالب هــای گوناگون به ویژه در 
عرصه ی اقتصادی و آسایش جدی مردم تا حدودی 
اثــر می گذارد و لذا پذیرش FATF با توجه به آنچه 
که سال ها بر اساس همین مبنا زمینه هایی ایجاد شده 
است که FATF پذیرفته نشده و بازتاب های سیاسی 
پیدا کند، می تواند نتایج عمده ای را در وضعیت حاضر 
به جای بگذارد؛ لذا ریسک پذیرفتن FATF از منظر 
واقع گرایی سیاســی و بازتاب های ناشی از پذیرش 
آن برای ســاختار های قدرت موجود بسیاربســیار 
سخت می شود؛ و لذا شاهد آن هستیم که در برابر آن 
مقاومت هایی نیز صورت می گیرد و به نظر می رسد 

همچنان این وضعیت مبهم ادامه پیدا کند. 
ماجرای گشــت ارشاد و لایحه حجاب و 
عفاف را در این پازل چطور تعریف می شود؟ 
دنیای کنونی دنیایی ســت که شتاب تغییرات 
بســیار بســیار روزافزون و غیر قابــل کنترل برای 
نظام هایی ســت که فاقد تفکر سیستمیک، ارتباطی 
و استراتژیک هستند. نظم موجود در ایران یک نظم 
سیستماتیک نیســت و لذا بر اساس تابوسازی های 
گوناگونــی که انجام داده اســت در پی حفظ هیبت 
و حیثیت خود اســت. مسئله عفاف و حجاب یک 
مسئله ی بسیار گسترده در ادبیات دینی ست. حجاب 
و عفاف تنها به مسئله بانوان محدود نمی شود. حجب 
و حجاب و حیا و داشــتن پاکدامنی و عفت، تنها در 
مقوله ی جسمی و جنسی نیست. تقلیل آن به مقوله ی 
جسمی و جنسی عدم پاسخگویی به ابعاد گوناگون 
این دو مفهوم اســت. درشرایطی که در وضع 
موجود ما شاهد فقدان بسیاری از نظامات نظم 
برانگیز و نظارت های جدی برای حفظ عدالت 
و توزیــع درآمد و توزیــع عادلانه ی ارزش ها 
هستیم، تنها یک ارزش آن هم متوجه زنان، آن 
هم محدود به حفظ ظواهر آنها مطرح اســت و 
این آثار و تبعــات زیادی دارد.در جامعه ای که 
شما شــاهد فساد های سیستماتیک، اختلاس، 
ارتشــاء، دزدی های علمی، فرویختن بسیاری 
از ارزش هــای ملی و ... هســتید، آیا محدود 
کردن مقوله ی حجاب و عفاف به این موضوع 
راه گریزی برای عدم پاســخ گویی به مصادیق 
بالاتر و والاتر از حجاب و عفاف نیست؟ ادامه 
سیاست گشت ارشــاد در شرایط کنونی یک 
اشــتباه بزرگ است.   در دنیای امروز که دنیای 
هوش مصنوعی ست و به تعبیر من به زودی به عصر 
روح مصنوعی خواهد رفت، با ارزش های قدیمی، با 
شیوه های کهن با ایجاد تظاهرات های محدود عده ای 
که دلواپسند و حق هم دارند، اکنون کسی از دلواپسان 
هسته ای سخن نمی گوید ولی دلواپسان حجاب به 
وجود آمده اســت؛ آیا با این اصول می توان جامعه 

را اداره کرد؟ 
 نســل زد در حال پذیرش نسل آلفا و بتاست و 
به تعبیر من نســل سولا، به زودی بعد از آن می آید و 
این نسل ها به راحتی، آنچه که درهیئت قدیم ارزشی 
گفته می شــد و تحرکات عمومی، خود را به نمایش 
نمی گذارند و ما دچار نقص های بسیار عمده ای در 
این زمینه ها خواهیم شد و لذا بازگشت به وضعیت 
ســال ۱۴۰۰ دیگر برای ایران به سهولت امکان پذیر 
نیست. هزینه های بسیارگزافی را به گروه حاکمه در 
این زمینه وارد می کند. خود نیز، چون به این وقوف 
پیــدا کرده اند، رســماً از این مواضع عقب نشــینی 
می کنند و شخصیت هایی که در رأس سه قوه ی نظام 
قرار دارند اکنون تحت فشــار همان هایی هستند که 
ســال ها خود به آنها بها دادند و با این مســائل سعی 
کرده انــد وفاداری آنها را به خود حفظ کنند و لذا در 
آینده ای نزدیک این معانی دیگر جایگاهی نخواهند 
داشت. همانگونه که الان نیز در حتی سنت گرایان و 
مذهبیون سنتی، دیگر این نوع روش ها بسیار نسبت 

به گذشته رنگ باخته اند.
درباره بحث فیلتریگ چه چشم اندازی 

برای حل و فصل آن وجود دارد؟
  فیلترینگ! شوخی بزرگ این مملکت فیلترینگ 
اســت. آیا مردم امروز از تلگرام استفاده نمی کنند؟ 
از واتسپ استفاده نمی کردند و نمی کنند؟ از کلاب 
هاوس استفاده نمی شــود؟ از شبکه های گوناگون 
ماهواره ای و ... استفاده نمی شود؟ فقط مغازه ای شده 
اســت برای عده ای که در آن پول بیاندازند و ثروت 
بیاندوزند و اینکه آیا هزینه های بعدی را کی پرداخت 
خواهد کرد قابل ردیابی ست. واقعیت این است که 
دیگر ماجرای فیلترینگ فلســفه و مبنایی ندارد و به 

زودی  ایلان ماسک این مسئله را حل می کند.

 اکنون مردم درگیر بســیاری از چالش های 
عمده هستند ولی چند ماه به هر تقدیر منجر 
به ایجاد فضایی شد تا در باب فرزند مثلاً دکتر 
ظریف صحبت هایی بشود و در نهایت رهبری 
در جهــت حل و فصل آن به میدان آید و لذا در 
وضعیتی که مردمان درگیر مسائل خاص و 
عمومی در راســتای همین معانی هستند ما 
شاهد ایجاد فضایی هستیم که در آن درگیری 
سیاســی و نبرد در ارتباط با قدرت در داخل 
کشور ضربه به تحرکات ملی را وارد می کند.

سرویس سیاســی - جمعی از فعالان اقتصادی استان بوشهر در نشست با 
مســعود پزشــکیان در چهارمین سفر استانی رئیس جمهور و هیات دولت به بیان 
مطالب و خواسته های خود پرداختند که امضای ۱۱ تفاهم نامه اقتصادی زمینه ساز 
رونق اقتصادی و اشتغال در این استان خواهد شد. در این نشست چندن تن از فعالان 
اقتصادی استان بوشهر به بیان نقطه نظرات و دیدگاه های خود در بخش اقتصادی 
و زیرســاختی پرداختند. رئیس اتاق بازرگانی بوشهر گفت: ۵۲ درصد از سواحل 
خلیج فارس در استان بوشهر قرار دارد و اگر تصور می شود که سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری در خصوص اقتصاد دریا محور و اهداف برنامه هفتم توسعه و 
همچنین برنامه های دولت چهاردهم در این استان اجرایی می شود باید تاکید شود 
که محدودیت ها و کاستی های زیرساخت های بندری، ریلی و بزرگراهی بوشهر 
به گونه ای اســت که سیاســت های ابلاغی قابل اجرا نیست.خورشید گزدرازی 
افزود: بوشهر از معدود استان هایی است که به شبکه ریلی وصل نیست و آزاد راه 
شیراز- بوشهر روی کاغذ مانده است و لایروبی بندر بوشهر صورت نگرفته است 
و امکان پهلوگیری کشتی های بالای ۵۰ هزار تن نیز در بندر مرکز این استان وجود 
ندارد.منطقه آزاد تجاری و صنعتی بوشهر از دوران مصدق تا بعد از انقلاب اسلامی 
مورد تایید و تاکید کارشناسان بوده است و در سال ۱۴۰۰ این منطقه آزاد در دولت 
مصوب و ابلاغ شد اما تاکنون اجرایی نشده است که با توجه به محدودیت منابع مالی 
دولت پیشنهاد می شود تا زیرساخت های مورد نظر این منطقه از محل تخصیص 
حداقل ۳۰ درصد درآمدهای گمرکی و سایر ظرفیت های مشابه تامین شود.رئیس 
اتاق بازرگانی بوشــهر افزود: برقراری امکان انتقال کالا از منطقه یک به منطقه دو 
اقتصادی بوشهر از مصوبات معطل مانده دولت قبل است که ضروری است اقدام 
عاجلی به عمل آید. با پیگیری صورت گرفته از نهاد ریاست جمهوری مجوز ۲۳۶ 
هکتار اراضی بندر نگین از طرف سازمان محیط زیست صادر شده است که با توجه 
به محدودیت شدید اراضی تقاضای صدور مجوز یاد شده برای کل ۵۱۰ هکتارمنطقه 
را داریم.وی بیان کرد: مکلف نمودن وزارت خانه های صمت، جهاد کشاورزی ، 
اقتصاد و امور دارایی جهت احیای تخفیفات سود بازرگانی در بازه زمانی مشخص 
از دیگر خواسته هایی است که زمینه ساز رونق و گره گشایی از فعالیت بازرگانان و 
تجار خواهد شد.رئیس اتاق بازرگانی بوشهر تاکید کرد: با توجه به سوابق و تجربه 
های گذشته و فاصله بین بندر بوشهر و بندر دمام عربستان درخواست می شود استان 
بوشهر به عنوان معین تجاری با این کشور تعیین شود. گزدرازی گفت:با توجه به 
ارتباطات مهم اقتصادی و سیاسی کشور ایران با کشور قطر و با عنایت به اینکه ۷۵ 
درصد صادرات ایران به کشور قطر از بنادر استان بوشهر صورت می گیرد، تسهیل 
امر تجارت با کشور قطر از ضرورت اجتناب ناپذیری برخوردار است.درراستای 
اجرای قوانین مالیاتی دستور توقیف حساب ۱۴ پتروشیمی در منطقه عسلویه در 
راســتای پرداخت مطالبات گاز داده شده است و این موضوع روند تولید صنعت 
پتروشیمی را دچار مخاطره کرده است.وی از رییس جمهور درخواست کرد دستور 
ویژه ای داده شود تا به هیچ عنوان بدون هیچ بهانه ای تولید در صنعت متوقف نشود. 
در حــوزه مالیاتــی و دارایی بالغ بر چندین همت ارزش افزوده از مالیات داریم اما 
بازپرداخت و تهاتر نمی شود و این امر چرخه صنعت را دچار مشکل کرده است.
مدیرعامل پتروشیمی زاگرس گفت: حتی اجازه آزاد سازی کشتی های ما در بنادر 
عسلویه داده نمی شود.دیداری افزود: پروژه هایی در صنعت پتروشیمی با ۷۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی وجود دارد و نیاز اســت که از محل ارز صادراتی این واحدها 
این پروژه ها تکمیل شود.امضای ۱۱ تفاهم نامه از مهمترین برنامه های سفر رییس 
جمهور به استان بوشهر بود که در نشست فعالان اقتصادی استان با رییس جمهور 
به صورت نمادین ۲ تفاهم نامه به امضای استاندار و شرکت های طرف قرارداد به 
امضا رســید.یکی از این ۲ تفاهم نامه شامل امضای تفاهم نامه مدیرعامل شرکت 
پتروپالایش گروه بهمن با ســرمایه گذاری ۲.۶ میلیارد دلاری و اشتغالزایی ۲ هزار 
نفر در منطقه ویژه اقتصادی شمال استان بوشهراست.تفاهم نامه دوم نیز بین استاندار 
بوشهر و مدیرعامل شرکت گروه توسعه انرژی نفت گاز لاوان با سرمایه گذاری ۳۶۲ 

میلیون دلار و اشتغالزایی ۳۵۰ نفر در استان بوشهر به امضا رسید.

سرویس سیاسی - یکی از اعضای 
شــورای اطلاع رسانی دولت با اشاره به 
خوی استکباری سران آمریکا تاکید کرد: 
اینکه کسی بخواهد در مقابل ایران پیش 
شرط بگذارد و قلدری کند، و در برابر پیام 
صلح، تهدید کند، ایران نشان داده است 
که همواره جلوی قلدری ایستاده است. 
شــهاب الدین طباطبایی عضو شورای 
اطلاع رســانی دولــت و دبیرکل حزب 
ندای ایرانیان با اشاره به حضور مردم در 
راهپیمایی ۲۲ بهمن امسال و پیام آن ها به 
مقامات ایالات متحده آمریکا اظهار کرد: مردم از گذشته تا کنون بارها پیام خود را 
داده اند و پیام مردم این است که ما تسلیم کسی نمی شویم، بارها گفته ایم که همواره 
راه مذاکره باز است اما باید توجه داشت که مذاکره کردن با تسلیم شدن فرق می کند.
وی با اشاره به خوی استکباری سران آمریکا ادامه  داد: اینکه کسی بخواهد در مقابل 
ایران پیش شرط بگذارد و قلدری کند، و در برابر پیام صلح، تهدید کند، ایران نشان 
داده است که همواره جلوی قلدری ایستاده است. رهبری معظم انقلاب بارها تاکید 
کردند که قدرت جمهوری اسلامی از قدرت مردم است؛ بنابراین تاکید می کنم که 
لازم اســت کنار مردم باشــیم و این مردم خودشان بلد هستند که جلوی زورگویی 
و قلدری امثال ترامپ بایســتند.این عضو شورای اطلاع رسانی دولت در پاسخ به 
پرسشی درباره ضرورت پرهیز از ایجاد دو قطبی در کشور به ویژه در شرایط امروز 
جامعه گفت: این مهم مربوط به دیروز، امروز و فردا نیست بلکه مربوط به همه ایام 
سال و استاندارد همه کشورهایی است که موفق شده اند؛ اگر می خواهیم پیروز باشیم 
چاره ای جز اتحاد نداریم. اگر منافع ملی محور مشترک همه ایرانیان است، باید در 
همه ایام و در همه شرایط از ایجاد دوقطبی در جامعه پرهیز شود و حتماً باید تلاش 
کنیم که جلوی کسانی که در تلاش هستند تا دوقطبی ایجاد یا جامعه را چند پاره کنند، 
بگیریم.طباطبایی عنوان کرد: مسئولان و چهره های سیاسی باید تلاش کنند که یک 
صدا باشند چراکه مردم همیشه نشان داده اند که صدای واحد بودند و این مسئولان و 
جریانات مختلف بوده اند که بعضی اوقات اختلافات را تشدید کردند که ان شاءالله 
این امر جبران شود. البته همانطور که رئیس جمهوری گفتند مردم باید احساس کنند 
که با مقامات هم سفره هستند و مقامات نیز باید بدانند نباید سفره شان از مردم متفاوت 
باشد. فکر می کنم اگر مردم ببینند که مسئولان در حال تلاش برای بهبود وضعیت 
هستند، حتی اگر بعضی موارد به طول بینجامد و با سختی مواجه باشیم، مثل همیشه 
که بر سر منافع ملی ایستاده اند، باز هم می ایستند؛ فقط فراموش نکنیم که لازم است 

محور اصلی همه فعالیت های ما منافع ملی باشد و هیچکس از این عدول نکند.

سرویس سیاسی - نماینده مردم 
اهر و هریس در مجلس ادامه داد: مگر 
تمام مشکلات اقتصادی به خاطر آقای 
همتی اســت؟ درحالی که نهادهایی 
مانند سازمان برنامه و بودجه ، وزارت 
صمت، راه و شهرسازی و بانک مرکزی 
نیــز در چالش های اقتصادی به وجود 
آمده شریک هســتند. معتقدم برخی 
از مشــکلات اقتصادی ما به خارج از 

کشور مربوط است.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه 

مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: به جای متهم کردن دولت باید سعی کنیم به 
آن کمک کنیم تا غیر از آمریکا، کشورهای دیگر برای سرمایه گذاری به ما اعتماد 
کنند.  بیت الله عبداللهی، نماینده مردم اهر و هریس در مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ایســنا با اشاره به اینکه طرح استیضاح وزرای دولت چهاردهم 
در این مقطع زمانی کار درستی نیست، گفت: دولت چهاردهم به تازگی تشکیل 
شده و عمر جوانی دارد؛ بنابراین استیضاح برای چنین دولت تازه کاری هنوز 

مفهومی ندارد و به نظر می آید نیات سیاسی در پی داشته باشد.
 وی ادامه داد: مگر تمام مشــکلات اقتصادی به خاطر آقای همتی است؟ 
درحالــی که نهادهایی مانند ســازمان برنامه و بودجــه ، وزارت صمت، راه و 
شهرسازی و بانک مرکزی نیز در چالش های اقتصادی به وجود آمده شریک 
هستند. معتقدم برخی از مشکلات اقتصادی ما به خارج از کشور مربوط است.  
ضعف ما در تولید نیز از دیگر موارد عقب ماندگی اقتصادی در کشــور است؛ 
چرا که به حد کافی در کشورمان تولید نداریم.  عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: از سوی دیگر مشکلات اقتصادی همواره 
در کشــور وجود داشته است و در حال حاضر شدت بیشتری پیدا کرده است.  
بخشــی از افرایش دلار ریشــه اقتصادی و بخشی دیگر ریشه سیاسی دارد. از 
ســوی دیگر در دولت های پیشین نیز مشکلات اقتصادی بسیار بود.حسرت 
موی دیگران رو نخور. با اختراع پزشــک ایرانی مشکل رویش مجدد مو حل 
شدنماینده مردم اهر و هریس در پایان یادآور شد: بنابراین به جای متهم کردن 
دولت باید سعی کنیم به آن کمک کنیم تا غیر از آمریکا، کشورهای دیگر برای 

سرمایه گذاری به ما اعتماد کنند.

سرویس سیاسی - معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه هدف دولت 
این است که صدای مردم را بشنود، گفت: مخالفان هم باید حرف خود را بلند بزنند 

و رئیس جمهور گوش شنوایی برای شنیدن صدای مخالفان دارد.
محمدجعفرقائم پناه  در حاشــیه جلسه هیات دولت درباره فعالیت دوباره 
ته لنجی ها و شوتی ها، گفت: دولت یک خبر خوب برای کسانی که به صورت 
ته لنجی و شوتی فعالیت می کنند دارد که دیگر راحت بتوانند کالاهای مورد نیاز 
کشور را وارد کنند.معاون اجرایی رئیس جمهور با تاکید بر توجه به نظرات مردم 
پیش از انجام سفرهای استانی دولت، افزود: پیش از انجام هر سفر استانی، نظرات 
مردم استان راجع به مشکلات زیربنایی، بهداشت و درمان، امور اجتماعی، دیدگاه 
آنها درباره دولت و محبوبیت رئیس جمهور را جویا شده و نتیجه به اعضای دولت 
و شورای برنامه ریزی منعکس می شود.وی با اشاره به سفری که امروز قرار است 
رئیس جمهور به استان بوشهر انجام دهد، تصریح کرد: نظرسنجی سفر بوشهر 
از حدود ۷۰۰ نفر توســط یک موسسه علمی بی طرف انجام شده است.معاون 
اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه هدف دولت از سفرهای استانی این است که 
صدای مردم را بشــنود، گفت: مخالفان هم باید حرف خود را بلند بزنند. رئیس 
جمهور گوش شــنوایی برای صدای مخالفان دارد. مردم باید نارسایی ها را بیان 
کنند و ما هم آن را بشنویم و با تمام توان طبق بضاعتی که داریم، به نظرات آنها 
عمــل کنیم.قائــم پناه با بیان اینکه مردم حق خود را می خواهند و ما هم باید حق 
آن ها را بدهیم، خاطرنشــان کرد: مردم آب خوب، برق، زیرساخت های مناسب 
و بهداشت می خواهند و باید در این حوزه برای مردم تلاش کرد تا به حق خود 
برســند.قائم پناه همچین خبر داد که در ماه رمضان، رئیس جمهور به شهرستان 

های استان تهران سفر خواهد کرد.

سرویس سیاسی - این عضو کمیسیون اجتماعی درباره این که بحث های 
اقتصــادی در افزایــش تعطیلات آخر هفته مطرح بود تــا ارتباط اقتصادی  ما با 
کشورهای دیگر افزایش یابد، اظهار داشت: درگاه های اقتصادی در کشور تعطیل 
نیست، مثلا گمرک، سازمان تجارت و دستگاه هایی که مربوط به حوزه تجارت 

هستند و به صورت ضروری باید باشند را استثنا کردیم.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی گفت: در لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته 
درگاه های اقتصادی در کشــور تعطیل نیســت، مثلا گمرک، سازمان تجارت و 
دستگاه هایی که مربوط به حوزه تجارت هستند و به صورت ضروری باید باشند 
را استثنا کردیم. ولی داداشی درباره آخرین وضعیت لایحه افزایش تعطیلات آخر 

هفته در کشور گفت: این لایحه در کمیسیون رفع ایراد شد.
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی یادآور شد: شــورای نگهبان به مصوبه 
مجلس یازدهم ایراد گرفته بود که به مجلس عودت داده شــد و مجلس هم به 
کمیســیون عودت داد و ما هم در کمیســیون رفع ایراد کردیم و این رفع ایراد در 
صحن مجلس قرار اســت مطرح و مصوب شود. وی در پاسخ به این که آیا نظر 
کمیســیون اجتماعی بر تعطیلی روز پنجشنبه  است یا روزی دیگر، بیان کرد: بله 
نظر کمیسیون اجتماعی روز پنجشنبه است. این عضو کمیسیون اجتماعی درباره 
این کــه بحث های اقتصادی در افزایش تعطیلات آخر هفته مطرح بود تا ارتباط 
اقتصادی  ما با کشورهای دیگر افزایش یابد، اظهار داشت: درگاه های اقتصادی 
در کشور تعطیل نیست، مثلا گمرک، سازمان تجارت و دستگاه هایی که مربوط 
به حوزه تجارت هســتند و به صورت ضروری باید باشند را استثنا کردیم. وی 
تاکید کرد: ما آمدیم دســتگاه های ارتباط گیری با دنیا را مستثنی کردیم تا اقتصاد 

آسیب نبیند.

ســرویس سیاسی -سخنگوی دولت درباره احتمال رفع فیلتر تلگرام تا 
شب عید گفت: به جهت اینکه نخواهم بد قول شوم قول نمی دهم اما مطمئن 

هستم که دوستان تلاش می کنند تا هر چه زودتر این اتفاق بیفتد.
مهاجرانی با اشاره به رفع فیلتر از دیگر شبکه های اجتماعی گفت: بحث 
رفع فیلتر تلگرام و یوتیوب در دستور کار شورای عالی فضای مجازی و وزیر 
محتــرم ارتباطات و فناوری اطلاعات در جریان این کارها قرار دارد و امیدوار 
هستیم این کار هر چه زودتر انجام شود. وی در پاسخ به این سوال که آیا قبل 
از عیــد ایــن اتفاق خواهد افتاد، گفت: امیدوارم. اما به جهت اینکه نخواهم بد 
قول شوم چراکه بدقولی کار زشتی است به همین دلیل قول نمی  هم اما مطمئن 

هستم که دوستان تلاش می کنند تا هر چه زودتر این اتفاق بیفتد

آنچه در نشست فعالان اقتصادی بوشهر با رئیس جمهور گذشت؛

از امضای تفاهم نامه ۲.۶ میلیارد دلاری 
تا چاره اندیشی برای رونق بوشهر

دبیرکل حزب ندای ایرانیان:

اگر می خواهیم پیروز باشیم چاره ای
 جز اتحاد نداریم

نماینده مجلس :

طرح استیضاح وزرا با نیات سیاسی 
انجام می شود

قائم پناه  معاون اجرایی رئیس جمهور:

رئیس جمهور گوش شنوایی برای صدای 
مخالفان دارد

سخنگوی کمیسیون اجتماعی:

لایحه »تعطیلی پنج شنبه ها« برای رای 
گیری دوباره به صحن مجلس می  رود

سخنگوی دولت پاسخ داد:

تلگرام شب عید رفع فیلتر می شود؟
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